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Deel A: Parallelsessies 

 

Vrijdag 26 november 2004 

parallelsessie deel I 15.00 – 16.30 uur 
 
U kunt zelf kiezen welke parallelsessie(s) u wilt bijwonen. Deelname hieraan is vrij. Vooraf 

inschrijven is niet nodig.  
 
Verkeer en Vervoer: Verkeer verbonden. VVD visie op mobiliteit in Nederland in de 
komende jaren 
Zaal: Foyer 
Partijcommissie Verkeer en Waterstaat 
 
Alhoewel een partijcommissie bereid en in staat is adviezen te geven over actuele 
vraagstukken, is het belangrijker om lijnen uit te zetten voor een nieuwe 
kabinetsperiode waaraan de VVD deelneemt als Regeringspartij. Daarbij komt nog, 
dat ontwikkelingen rond de infrastructuur en de mobiliteit veelal berusten op een 
beleid dat pas op langere termijn effectief is. Daarom heeft de partijcommissie 
adviezen geformuleerd welke zicht bieden op verbetering van het Verkeers- en 
vervoervraagstuk in Nederland in de komende jaren.  
De partijcommissie maakt zich zorgen over de ontwikkeling van de mobiliteit en, 
hoewel in de voornemens bij het ruimtelijke ordeningsbeleid van het vorige kabinet 
gestreefd werd naar intensivering van het ruimtegebruik, meent de commissie dat dit 
beleidsuitgangspunt zich niet laat vertalen in werkelijke oplossingen van de 
mobiliteitsvraagstukken waar Nederland voor staat.  
De Nota Ruimte van het huidige CDA-VVD-D66 kabinet lijkt daarin overigens meer 
voortgang te boeken.  
Het hoofdbestuur heeft besloten om over dit onderwerp de discussie met de partij 
aan te gaan in de hoop en verwachting dat discussie leidt tot een oriëntering op de 
vraag langs welke lijnen de VVD de verbetering van de mobiliteit in Nederland zo 
optimaal mogelijk kan realiseren. 
 
Het onderwerp mobiliteit en infrastructuur heeft in de verkiezingstijd geen hoofdrol gespeeld, 
terwijl het voor de kiezer een dagelijks aandachtspunt is en voor de ondernemer een 
vraagstuk van grote zorg. De partijcommissie heeft daarom aandacht geschonken aan de 
diverse modaliteiten waarlangs en waarover de mobiliteit en dus het verkeer en vervoer in 
Nederland plaatsvindt, via lucht, water, weg en spoor. Speciale aandacht is hierbij besteed 
aan het veiligheidsaspect, zeker waar het gaat om lucht en water.  
Het hoofdbestuur vraagt nu de VVD-leden om hun opvattingen te laten horen 
 
Onderwijs: Onderwijs voor èn door jongeren 
Zaal: Cheers sportcafé  
JOVD 
 
De JOVD wil graag met u discussiëren over onderwijs. Onderwijs is een politiek onderwerp, 
waar alle jongeren mee in aanraking komen. Eventuele verhoging van het collegegeld is 
bijvoorbeeld altijd een leuk discussiepunt. Door de leerplicht in ons land is iedereen naar 
school geweest, dus ook oudere ‘jongeren’ kunnen deelnemen aan deze discussie! 
Samen met Mark Rutte (VVD), Kim Touring (Landelijke studentenvakbond) en Paul Laane 
(JOVD) wordt er gediscussieerd aan de hand van actuele stellingen. 
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Zaterdag 27 november 2004 

parallelsessie deel II 10.15 – 11.45 uur 
 
Netwerken: Old boys network, old girls network of samen? 
Zaal: Foyer 
 
Liberaal Vrouwen Netwerk 
 
Iedereen heeft een netwerk en iedereen kan netwerken! 
Maar niet iedereen is zich hiervan bewust. In deze workshop zal daarom kort worden 
ingegaan op vragen als: wat is netwerken, hoe gebruik je je netwerk en hoe onderhoud je 
het? 
Meer specifiek zullen aan de orde komen de verschillen in de manier waarop je kan 
netwerken: netwerken mannen anders dan vrouwen? Zijn typische mannen- en 
vrouwennetwerken nodig of gewenst? Is netwerken nodig om je ambities te realiseren, en zo 
ja, hoe doe je dat dan?  
Haya van Somerentrainer Jan Heek zal samen met de deelnemers op deze vragen ingaan 
en aan de hand van praktijkvoorbeelden (uit bijvoorbeeld onderwijs of gezondheidszorg) 
laten zien dat netwerken een middel is om het doel te bereiken dat je jezelf had gesteld. 
 
De remmende werking van regels: Het mag niet van Brussel! 
Zaal: B35 
 
Liberaal Ondernemers platform 
 
In zijn strijd om door een woud van regels zijn bos te blijven zien, wordt elke ondernemer 
geconfronteerd met een vertrouwd bosgeluid: “Het mag niet”. De gemeente stelt dat het niet 
mag van de provincie. De provincie roept dat het niet mag van het Rijk. Den Haag schreeuwt 
dat het niet mag van Brussel. De prangende vraag tijdens deze parallelsessie is: Is dit 
antwoord waar?  
Wordt de uitvoerende macht van Nederland met handen en voeten gebonden aan de boom 
of heeft Nederland eerst vrijwillig haar vrijheid opgeofferd en een voedingsbodem gecreëerd 
om de boom te planten om vervolgens zichzelf aan de hoogste boom op te knopen? Of 
wordt in de schaduw van de boom simpelweg elk initiatief in de kiem gesmoord? Als spreker 
is uitgenodigd mevrouw Tesja de Groot, lid van de partijcommissie Landbouw, Visserij en 
Natuurbeheer. 
 
Openbaar bestuur, ondernemerschap, regelgeving: Wisselwerking en barrières tussen 
politiek, ambtenarij en bedrijfsleven 
Zaal: B33 
 
Liberaal Publiek 
 
Twee prominente liberalen, te weten Charlie Aptroot, VVD Tweede Kamerlid en Mark van 
der Horst, VVD wethouder Amsterdam discussiëren in de parallelsessie van Liberaal Publiek 
over de wisselwerking en de barrières tussen politiek, ambtenarij en bedrijfsleven. 
 
Vele VVD-leden en stemmers zijn werkzaam in de publieke sector. Het VVD ambtenaren 
netwerk Liberaal Publiek brengt die mensen bij elkaar om de liberale denkkracht in de 
overheid beter te mobiliseren en te benutten. 
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Iedere eerste dinsdag van de maand organiseert Liberaal Publiek in Café Mook, Lange 
Houtstraat 25 te Den Haag een informele borrel. Hierbij verzorgt een vooraanstaand liberaal 
een korte inleiding over een actueel politiek onderwerp. Naast interessante discussie is dit 
een ideale manier om liberalen te leren kennen die werkzaam zijn in het openbaar bestuur. 
 
Ontwikkeling defensiebeleid binnen Europa:  
Zaal: B31 
 
Partijcommissies Europese Zaken en Defensie 
 
Nederland heeft als EU-voorzitter ingezet op verbetering van de Europese 
defensiecapaciteiten. Een sterke Europese defensie maakt het mogelijk dat de EU 
een (effectiever) zelfstandig buitenlands- en veiligheidsbeleid kan uitoefenen. Maar is 
dat beleid er eigenlijk wel? Zonder (echt) gemeenschappelijk buitenlandsbeleid kan er 
immers geen gemeenschappelijk defensiebeleid zijn. 

• Is de Navo met een sterke Europese defensiecapaciteit nog wel nodig of neemt de 
betekenis van de Navo voor Europa juist toe?  

• Kan een zelfstandige Europese capaciteit worden bereikt indien de Europese landen 
soeverein willen blijven bij beslissingen over inzet van militairen en aanschaf van 
materieel? Moeten de negen Europese Battle Groups daarom nationaal worden 
samengesteld? 

• En komen Europese taakspecialisatie en standaardisatie van Europees materieel 
echt van de grond? Blijft alleen al door deze twijfel de Navo echt nodig? 

Hans van Baalen, VVD Tweede Kamerlid zal onder andere deelnemen aan de discussie.  
Wilt u discussiëren over deze vragen vanuit een liberaal perspectief? Komt u dan naar deze 
parallelsessie!  
 
VMBO: Wat willen we ermee? Analyse van de huidige situatie van het VMBO en 
wijzigingsvoorstellen om een succesvolle toekomst te garanderen. 
Zaal: B37 
 
Partijcommissie Onderwijs 
 
Wordt er alleen nog maar geklaagd over het VMBO (Voorbereidend Middelbaar 
Beroepsonderwijs), of worden er ook concrete voorstellen tot verbetering gedaan? De 
partijcommissie Onderwijs kiest voor het laatste. Tijdens deze parallelsessie zullen 
voorstellen worden gepresenteerd, die het VMBO een kansrijke toekomst moeten bieden.  
 
De voorstellen zullen worden gepresenteerd en toegelicht door Pieter Moerland, lid van de 
partijcommissie onderwijs en momenteel werkzaam als beleidsmedewerker bij een 
scholengroep. Daarvoor is hij acht jaar directeur geweest van een school voor VMBO. 
Vervolgens zal hierover onder leiding van prof. dr. J.A. Bruijn, voorzitter van de 
partijcommissie, gediscussieerd worden. Tot slot zal Eric Balemans, VVD Tweede Kamerlid 
een reactie geven op de discussie en de voorstellen.  
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Zaterdag 27 november 2004 

parallelsessie deel III 13.30 – 14.45 uur 
 
Artikel 23 Grondwet en de liberale uitgangspunten: Liberalisme en bijzonder 
onderwijs. 
Zaal: Foyer 
 
Teldersstichting 
 
De Teldersstichting organiseert een debat over het liberalisme en bijzonder onderwijs waarin 
twee gezaghebbende wetenschappers en een uitgesproken Kamerlid aan het woord komen 
over dit onderwerp dat de liberale gemoederen het afgelopen jaar herhaaldelijk heeft 
beziggehouden. De inleiders zijn: 

• drs. A. Hirsi Ali, lid van de VVD-fractie in de Tweede Kamer; 
• prof.dr.  N.L. Dodde, emeritus hoogleraar in de geschiedenis van het onderwijs aan 

de Erasmus Universiteit Rotterdam en auteur van het artikel ‘Alweer een schoolstrijd’ 
in Liberaal Reveil, nr. 4 (augustus) 2004; 

• prof.dr. S. Dijkstra, emeritus hoogleraar Onderwijskunde aan de Universiteit Twente, 
lid van de VVD-partijcommissie onderwijs en medeondertekenaar van de brief ‘Echte 
liberalen koesteren de vrijheid van onderwijs’ van december 2003. 

 
De inleidingen en discussie met forumleden en aanwezigen hebben tot doel te komen tot 
een vruchtbare kruisbestuiving van wetenschap en politiek.  
 
Effectief en op maat: Voorstellen voor een fundamentele hervorming van het 
strafrechtelijke stelsel 
Zaal: B37 
Partijcommissies Binnenlandse Zaken, Politie, Justitie 
 
Leden van de partijcommissies voor Binnenlandse Zaken, Politie en Justitie hebben in de 
Projectgroep Veiligheid en Criminaliteits-bestrijding (PVC) voorstellen ontwikkeld voor 
hervorming van het strafrechtelijke stelsel. De voorstellen beogen enerzijds een versterking 
van het strafrechtelijke stelsel, zoals de toepassing van het CompStat-surveillancesysteem 
en de mogelijkheid van strafreductie na een schuldbekentenis. Anderzijds is ontlasting van 
het strafrechtelijk stelsel noodzakelijk, via onder meer de verdergaande inzet van de 
bestuursrechtelijke boete en de mogelijkheid van ‘herstelgerechtigheid’ (afdoening via 
bemiddeling tussen dader en slachtoffer). Daarnaast dient het strafrechtelijk stelsel zelf 
rekenschap af te leggen en moet het zich meer openstellen voor de samenleving waarin het 
functioneert, bijvoorbeeld via de introductie van lekenrechtspraak. Tenslotte worden 
voorstellen gedaan voor maatwerk in de strafrechtstoepassing, zoals de voorwaardelijke 
invrijheidsstelling en de langdurige detentie van onverbeterlijke veelplegers.  
 
Communicatiemiddelen  
Zaal: B35 
Werkgroep communicatiemiddelen 
 
Naar aanleiding van de wens van de leden de communicatie binnen de VVD te verbeteren, is 
in augustus 2003 een werkgroep, bestaande uit ervaringsdeskundigen en 
communicatiespecialisten uit de Kamercentrales, begonnen met een onderzoek naar de 
huidige en gewenste situatie op het gebied van de communicatiemiddelen.  
 



 

 
-6- 

De resultaten van dit onderzoek zijn uitgewerkt in een advies, inclusief aanbevelingen voor 
het uitvoeringstraject. De werkgroep maakt u graag deelgenoot van haar bevindingen en is 
geïnteresseerd in de reacties daarop van de leden. Daartoe wordt u uitgenodigd voor een 
bijeenkomst, waarin o.m. de structuur van de doelgroepen, informatie en middelen aan bod 
komt, gedacht vanuit de primaire taak van de VVD een zo optimaal mogelijke 
informatieuitwisseling met haar achterban in te richten binnen beschikbare financiële en 
organisatorische kaders.  
 
De presentatie zal worden verzorgd door de heer W. Schoevers (voorzitter werkgroep 
communicatiemiddelen). Aansluitend zal een discussie worden gevoerd met medewerking 
van onder andere de heer N.E. Joosten (lid hoofdbestuur) en mevrouw mr. S.M.A.J. den 
Ouden-Huijgen (lid hoofdbestuur). 
 
 
Zorgverzekeringsstelsel 2006: Voorstel tot Verandering 
Zaal: B33  
Partijcommissie Volksgezondheid 
 
Het nieuwe zorgverzekeringsstelsel zal de voortdurende stijging in de kosten van de 
curatieve zorg niet tot staan brengen. Er zullen maatregelen moeten komen die zorgvrager 
en zorgaanbieder verantwoordelijkheid en transparantie opleggen, maatregelen die leiden tot 
inzage en inzicht in de ziektekosten. De no-claim regeling is vanuit een wens tot beheersing 
van de ziektekosten begrijpelijk, maar draagt hiertoe onvoldoende bij. De zorgvrager moet 
inzicht krijgen in de individuele zorgconsumptie. De in de te bespreken notitie “Voorstel tot 
Verandering” voorgestelde beloning bij beperkte zorgconsumptie is socialer, rechtvaardiger 
en effectiever dan de no-claim regeling. De voorgestelde zorgpas als betaal- en 
registratiemiddel in de curatieve zorg zal de zorgaanbieder dwingen tot transparantie en de 
zorgvrager de gewenste bewustwording geven m.b.t. de kosten van de zorg. De inleiding zal 
worden verzorgd door de heer Dr. P.H.J.M. Dunselman (cardioloog). Aansluitend zal een 
paneldiscussie worden gevoerd met medewerking van onder andere de heer drs W.M.L.C.M. 
Schellekens, directeur Kwaliteitsinstituut Zorg, Erasmus medisch Centrum, de heer drs. 
J.F.G.M. de Beer, directeur GGZ NI, de heer drs. J.F. van Santen, vice-voorzitter Landelijke 
Huisartsen Vereniging en de heer drs. H. Aeijelts Averink, huisarts. 
 
Hervorming EU-landbouwbeleid: Hoe liberaal kan grondgebonden landbouw zijn  
Zaal: B31 
Partijcommissie Landbouw en Visserij, Natuurbeheer 
 
In 2003 is een grote verandering in het EU-landbouwbeleid ingezet. Van productiegebonden 
steun naar plattelandsbeleid: vergoedingen voor geleverde diensten zoals productiewijze en 
zorg voor landschap en milieu. 

• Waar de markt productie en hoeveelheid kan sturen, moet dit zo gebeuren. Echter, 
wat zijn de gevolgen voor de leefbaarheid van het Nederlandse platteland en voor de 
agribusiness? Evolutie of revolutie in de grondgebonden landbouw?  

• Vergoedingen baseren op productie in het verleden? Of is een gelijke subsidie per 
hectare voor iedereen ook goed? 

• Afgeroomde gelden (modulatie): besteden we die voor nuttige projecten voor boeren 
of voor aanleg van fietspaden en minirotondes? En kunnen we het geld besteden 
zonder dat de helft verloren gaat in bureaucratische burelen? 

• Plattelandsbeleid in Nederland: noodzakelijk of niet? 
 
Onder andere zal Jan Mulder, lid VVD fractie Europees Parlement deelnemen aan de 
discussie.
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Deel B: Leeswijzer AVA  
 

Vrijdag 26 november 2004 

 AVA deel I 13.35 – 16.30 uur 
 

1. Communicatiemiddelen en Politiek! 
 
In de bijlage A bij de Agenda staat het voorstel van het Hoofdbestuur over de nieuwe communicatiestructuur en met name het vernieuwingstraject 
Politiek! beschreven. Hierop is 1 wijzigingsvoorstel ingediend. De afdeling Hilversum heeft een initiatiefvoorstel over een rubriek ingezonden brieven 
ingediend. Dit voorstel wordt  bij dit agendapunt behandeld. 
 

NR Amendement Indiener en 
steuner(s) 

Toelichting Advies 
hoofdbestuur 

Communicatiemiddelen 
1.1 Punt 6: Door meer aandacht voor de plaatsing en de omvang van 

het VVD logo en de bijpassende informatie over het blad Politiek! 
op de te vernieuwen omslag zal het de lezer of de “in de hand 
nemer” van het blad sneller duidelijk moeten worden hier te maken 
te hebben met een publicatie van de Volkspartij voor Vrijheid en 
Democratie. 

Kamercentrale 
Den Haag 

Het huidige minuscule VVD-logo, ook nog eens 
op zijn kant gelegd, met daarnaast de minimale 
informatie over aard en herkomst van het blad 
Politiek! doet haast vermoeden dat de partij zich 
schaamt voor het eigen verenigingsblad. Wees 
trots op je club en zijn publicaties en laat dat 
merken aan hun uiterijk! 

In de bladformule zoals die tot nog toe is gehanteerd, 
was één van de achterliggende gedachten, de lezer 
die niet van nature geïnteresseerd is in informatie van 
de VVD en liberale geluiden, deze als het ware zonder 
vooroordeel, kennis te kunnen laten nemen van de 
goede en lezenswaardige opinies die in ons magazine 
staan. Met als achterliggende gedachte de lezer juist 
enigszins te verrassen. Een gedachte die goed past bij 
het in de kiosk te koop aanbieden van het magazine, 
gericht op een zo breed mogelijk lezerspubliek.  
 Hoewel het magazine niet meer in de kiosk 
wordt aangeboden, vervult het nog steeds in beperkte 
mate de rol zoals hiervoor beschreven en bereikt het 
magazine een breder publiek. Het hoofdbestuur is 
echter wel van mening dat bij handhaving van de 
huidige omslagindeling extra aandacht zal moeten 
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worden geschonken aan het attenderen van het VVD-
lid op belangrijke informatie in het blad.  
 Op dit moment is herziening van alle 
communicatiemiddelen aan de orde. Zowel de website 
als het gedrukte interne partij-orgaan van de VVD 
zullen als zodanig zeer herkenbaar worden. Zolang er 
een magazine is dat ook niet VVD-ers uitnodigt om er 
kennis van te nemen, zijn er argumenten om het logo 
niet te prominent (doch wel herkenbaar) te voeren. 
 Als het magazine feitelijk nog slechts wordt 
gebruikt als het officiëlere partijorgaan van de VVD, 
dan staat niets in de weg om in het magazine het logo 
prominenter in beeld te brengen. 

1.2 Ter bevordering van het debat (of wel het bevorderen tot actief 
mee debateren van alle leden) is het wenselijk om in alle vormen 
van media die door de VVD worden uitgegeven nu en in de 
toekomst de rubriek: "ingezonden brieven" op te nemen. 

Afdeling 
Hilversum 
 

 Aangepast overnemen. Het Hoofdbestuur heeft als 
één van de hoofddoelstellingen van beleid, de VVD te 
ontwikkelen tot een ideeën- en debatpartij. Op 
meerdere vlakken binnen de partij is het Hoofdbestuur 
begonnen dit voorgenomen beleid gestalte te geven. 
Een van deze gebieden betreft de 
communicatiemiddelen. 
 Begin dit jaar is een werkgroep een 
onderzoek gestart naar de huidige en gewenste 
situatie op het gebied van de communicatiemiddelen, 
vanuit de gedachte dat de VVD een open en 
transparante partij is. Dit alles gerelateerd aan het 
voorstel van de commissie van Zanen. Het doel is 
meer ruimte binnen de partij in te richten voor 
discussie en debat. Ook in de communicatiemiddelen. 
Het ‘initiatief voorstel’ past daarom uitstekend in die 
voorgestelde wijzigingen.  
 Echter het ‘initiatief voorstel’ vraagt om met 
onmiddellijke ingang een rubriek ‘ingezonden brieven’ 
op te nemen in alle communicatiemiddelen. Dit is 
technisch en financieel voor de partij niet op te 
brengen op zo’n korte termijn. Het is in de ogen van 
het Hoofdbestuur wenselijker om uw ‘initiatief voorstel’  
mee te nemen in de beoogde ontwikkeling van een 
nieuwe site, de uitrol van het intranet in 2005 en de 
voorgestelde vervanging en wijzigingen van het blad 
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Politiek!.  
 Gelet op bovenstaande toezeggingen 
verzoeken wij u de wens tot onmiddellijke ingang van 
het initiatief voorstel in te trekken.  
 Wij wijzen u graag op het feit dat er 
zaterdagmiddag 27 november een parallelsessie staat 
gepland waarin de werkgroep communicatiemiddelen 
haar advies presenteert. De werkgroep maakt u graag 
deelgenoot van haar bevindingen en is geïnteresseerd 
in de reacties daarop van de leden. 
 

 

 
2. Rapport Commissie Evaluatie Ledenraadpleging (CEL) en 
standpuntbepaling Hoofdbestuur  
 
Het rapport en de standpuntbepaling zijn als bijlagen B en C bij de agenda voor de 116e AV opgenomen. Er zijn in totaal 7 amendementen ingediend 
 
2.2.1 Gedragscode 
2 Toevoeging aan punt zestien van de aanbevelingen van de 

commissie: 
Dit voorstel zal integraal deel uit maken van het voorstel aan de 
ALV voor vaststelling van een gedragscode voor kandidaten bij een 
ledenraadpleging (conform punt negen van de aanbevelingen). 
 

Afdeling 
Rijnwoude 

Van belang is een eenduidige, duidelijke en 
overzichtelijke gedragscode voor kandidaten bij 
een ledenraadpleging. Sluitende maatregelen 
tegen het ronselen van stemmen en 
sanctiemogelijkheden daartegen (conform 
aanbeveling zestien van de commissie) dienen 
dan ook integraal deel uit te maken van een 
eventuele gedragscode voor kandidaten bij een 
ledenraadpleging (conform aanbeveling negen 
van de commissie).  

Strekking overnemen. Vanuit de Commissie Evaluatie 
Ledenraadpleging wordt hierbij aangetekend dat het 
ronselverbod niet alleen voor kandidaten geldt en dus 
niet alleen in de gedragscode kan worden 
geregeld.Omdat dit een reglementaire kwestie is, zal 
de voorstellen aan de AVA worden voorgelegd. 
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3 Toevoeging aan punt zestien van de aanbevelingen van de 

commissie: 
Dit voorstel zal integraal deel uit maken van het voorstel aan de 
ALV voor vaststelling van een gedragscode voor kandidaten bij een 
ledenraadpleging (conform punt negen van de aanbevelingen). 
 

Afdeling 
Boskoop 

Van belang is een eenduidige, duidelijke en 
overzichtelijke gedragscode voor kandidaten bij 
een ledenraadpleging. Sluitende maatregelen 
tegen het ronselen van stemmen en 
sanctiemogelijkheden daartegen (conform 
aanbeveling zestien van de commissie) dienen 
dan ook integraal deel uit te maken van een 
eventuele gedragscode voor kandidaten bij een 
ledenraadpleging (conform aanbeveling negen 
van de commissie).  
 

Strekking overnemen. Vanuit de Commissie Evaluatie 
Ledenraadpleging wordt hierbij aangetekend dat het 
ronselverbod niet alleen voor kandidaten geldt en dus 
niet alleen in de gedragscode kan worden 
geregeld.Omdat dit een reglementaire kwestie is, zal 
de voorstellen aan de AVA worden voorgelegd. 
 

2.2.2 Wijze van stemmen 
 
4 Aan een in zijn Standpuntbepaling ad punt 4 van het rapport van 

de Commissie Evaluatie Ledenraadpleging door het HB 
voorgestelde experimentele ledenraadpleging in 2005 louter via 
poststemmen (voor alle leden) bestaat geen behoefte zolang het 
HB daarvoor geen onderwerp in het vooruitzicht kan stellen dat 
genoeg aanspreekt om te kunnen komen tot een significante 
uitspraak over de opkomst, vergeleken met eerdere 
ledenraadplegingen. 

Afdeling 
Rijnwoude 

Zelfs een onderwerp als "stemmen per post en/of 
telefoon" lijkt niet toereikend voor zulk een 
proefneming. 
 

Gewijzigd overnemen. Uiteraard is het doorgaan van 
het experiment afhankelijk van een geëigend 
onderwerp , hierbij is ook aanbeveling 7 van belang. 
Het lijkt in het licht van de partijvernieuwing en het 
streven naar idee en debat onwaarschijnlijk dat zo'n 
onderwerp zich niet zal aandienen. 
 

5 Punt III resp. punt V.4 van het standpunt van het Hoofdbestuur 
inzake de ledenraadpleging als volgt te wijzigen:  
 
III Zuinig met geld 
“…Wij stellen mede op advies van het overleg met de 
kamercentralevoorzitters voor als experiment in 2005 één 
ledenraadpleging te houden waarbij ook per post kan worden 
gestemd en op basis van de die ervaring in het najaar van 2006 
een definitieve beslissing te nemen. Een dergelijk experiment kan 
op basis van de bestaande regels worden uitgevoerd.” 
 
V. Structuur van de ledenraadplegingen 
“…Het is mogelijk om in 2005 te experimenteren met een 
ledenraadpleging die ook via poststemmen plaatsvindt en na te 
gaan of dit tot een hogere opkomst leidt. Het in de begroting 
opgenomen bedrag is voor een dergelijk experiment toereikend. 

Kamercentrale 
Rotterdam 

De Kamercentrale/afdeling Rotterdam acht het 
wenslijk dat leden bij een ledenraadpleging d.m.v. 
Internet én per post hun stem kunnen uitbrengen 
en niet alléén per post. De mogelijkheid om per 
telefoon te stemmen moet komen te vervallen. Zo 
kan een hoog opkomstpercentage bij een 
ledenraadpleging worden gerealiseerd op een 
kostenefficiënte wijze. De Kamercentrale/afdeling 
Rotterdam wijst het gebruik van een postaal 
antwoordnummer of gratis telefoonnummers om 
die reden dan ook af. 
 

Ontraden. Doel van het experiment is nu juist om na te 
gaan hoe de opkomst is bij een verkiezing die alleen 
per post wordt gehouden. Stemmen per telefoon 
leverde bij gebruikers nauwelijks klachten op. Voor 
veel mensen is de telefoon dichterbij dan internet of de 
brievenbus. De kosten van het telefoonstemmen zijn, 
mede dankzij sponsoring, tamelijk bescheiden. 
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Voor deze ledenraadpleging moet nog een onderwerp vastgesteld 
worden.” 
 

6 De Algemene Vergadering van de VVD bijeen op 26/27 november 
in Noordwijkerhout, overwegende dat: 
-  Punt 4 van de Aanbevelingen van de Commissie Evaluatie 
Ledenraadpleging luidt dat de keuzemogelijkheid van  stemmen 
per brief wordt toegevoegd aan de stemmethodes, 
-  Er bezwaren bestaan tegen het, ter besparing van kosten, 
invoeren van briefstemmen in een beperkte vorm, die zou 
inhouden dat de leden de gelegenheid wordt geboden zich vooraf 
aan te melden voor gebruik van de mogelijkheid van het stemmen 
per post, waarbij dan voor hen het electronisch stemmen niet wordt 
opengesteld, machtigt het Hoofdbestuur om bij het invoeren van 
stemmen per post de mogelijkheid van telefonisch stemmen af te 
schaffen, en gaat over tot de orde van de vergadering.  
 
 

Afdeling 
Rijnwoude 

De argumenten van de Commissie Evaluatie 
Ledenraadpleging voor het toevoegen van 
stemmen per post zijn steekhoudender en meer 
principeel dan de in zijn Standpuntbepaling door 
het Hoofdbestuur daartegen aangevoerde 
bedenkingen. 
Aan een aantal door HB genoemde praktische 
bezwaren, waaronder de kosten, zou kunnen 
worden tegemoet gekomen door het invoeren van 
de in de overwegingen aangeduide beperkte 
variant. Zo de invoering van dit zogenoemd 
beperkte briefstemmen op bezwaren stuit, kunnen 
kosten worden bespaard door het afschaffen van 
stemmen per telefoon.  
 Behalve bij de stemming voor de 
lijsttrekker was de verhouding 
telefoonstemmers/internetstemmers 1 op 2, 
voorts is het telefonisch stemmen op een 
meervoudige kandidatenlijst een bewerkelijke 
aangelegenheid voor die stemmers die -mondig 
als ze zijn- verandering(en) in de volgorde 
wensen aan te brengen. 
 De door het HB aangevoerde prognose 
van 1000 à 2000 extra stemmen bij briefstemmen 
betroffen weliswaar een vergelijking met een 
andere partij die alleen brief- en telefoonstemmen 
hanteert. In ons geval zou het dan gaan om de 
combinatie brief- en internet stemmen; en de 
verwachting zou zijn dat veel van onze 
telefoonstemmers dan de briefstem gaan kiezen. 
De werkelijke winst aan extra stemmen zou 
eerder kunnen zijn dat leden zonder internet, die 
telefoonstemmen te bewerkelijk vinden, 
daadwerkelijk een briefstem gaan uitbrengen.  
 
 

Ontraden.Het verdient de voorkeur eerst het 
experiment uit te voeren en dan een duidelijk besluit te 
nemen over de manieren waarop kan worden 
gestemd. Stemmen per telefoon leverde bij gebruikers 
nauwelijks klachten op. Voor veel mensen is de 
telefoon dichterbij dan internet of de brievenbus. De 
kosten van het telefoonstemmen zijn, mede dankzij 
sponsoring, tamelijk bescheiden. 
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2.2.3 Regelgeving 
 
7 Conform punt elf van de conclusies wordt de huidige Commissie 

Evaluatie Ledenraadpleging (in ongewijzigde samenstelling) 
gevraagd zich te buigen over de reglementaire inbedding van de 
ledenraadpleging in de partijregelgeving en voorstellen te doen aan 
de Algemene Vergadering. 
 

Afdeling 
Rijnwoude 

De Commissie Evaluatie Ledenraadpleging stelt 
in punt elf van de conclusies dat “het de 
commissie in de korte periode waarin zij moest 
rapporteren, aan de tijd ontbroken heeft zich te 
buigen over de reglementaire inbedding van de 
ledenraadpleging in de partijregelgeving”. Het is 
van belang dat de commissie alsnog de tijd krijgt 
om haar bevindingen om te zetten in voorstellen 
voor reglementaire inbedding. 

Gewijzigd overnemen. Wanneer tot nadere 
regelgeving wordt overgegaan zal het advies van de 
commissie worden ingewonnen en aan de algemene 
vergadering ter kennis worden gebracht. 
 

8 Conform punt elf van de conclusies wordt de huidige Commissie 
Evaluatie Ledenraadpleging (in ongewijzigde samenstelling) 
gevraagd zich te buigen over de regelmentaire inbedding van de 
ledenraadpleging in de partijregelgeving en voorstellen te doen aan 
de Algemene Vergadering. 

Afdeling 
Boskoop 

De Commissie Evaluatie Ledenraadpleging stelt 
in punt elf van de conclusies dat “het de 
commissie in de korte periode waarin zij moest 
rapporteren, aan de tijd ontbroken heeft zich te 
buigen over de reglementaire inbedding van de 
ledenraadpleging in de partijregelgeving”. Het is 
van belang dat de commissie alsnog de tijd krijgt 
om haar bevindingen om te zetten in voorstellen 
voor reglementaire inbedding.  
 

Gewijzigd overnemen. Wanneer tot nadere 
regelgeving wordt overgegaan zal het advies van de 
commissie worden ingewonnen en aan de algemene 
vergadering ter kennis worden gebracht. 
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3. Wijziging van statuten en huishoudelijk reglement en het 
kandidaatstellingsreglement  voor de leden van de 
gemeenteraad, vaststellen reglement VVD-regio’s en procedure 
actuele moties  

 
De voorstellen zijn opgenomen in bijlage D bij de agenda voor de 116e AV. Er zijn totaal  23 amendementen ingediend. 
 

 
NR Amendement Indiener en 

steuner(s) 
Toelichting Advies 

hoofdbestuur 
3.1 Wijziging Statuten 
 
9 Art. 8.1 e, toevoegen:  

, behoudens in die gevallen waarin de boedelnotaris, de executeur 
of de vereffenaar aantoont dat het boedelsaldo de schulden van de 
nalatenschap ruim overtreft; 
Art. 8a, wijzigen:  
. . . aan degenen die . . . 
Art. 21.2: wijzigen: 
. . . toezending aan de besturen . . . 
 
 

Nota van 
wijziging 
Hoofd- 
bestuur 

De aanvulling van artikel 8.1 vindt plaats op 
advies van de notaris met het oogmerk om 
nodeloze kosten voor boedelbeschrijving te 
voorkomen. De overige wijzigingen zijn 
redactionele correcties. 
 

 

3.2 Wijziging huishoudelijk reglement 
 
10 De Kamercentrale/afdeling Rotterdam stelt voor om artikel 25.9 van 

de te wijzigen bepalingen in het huishoudelijk reglement in zijn 
geheel te schrappen. 
 

Kamercentrale 
Rotterdam 

In de statuten en het huishoudelijk reglement 
worden al in andere artikelen de bevoegdheden 
van de partijraad alsmede die van het overleg van 
de Hoofdbestuur en kamercentralevoorzitters 
genoemd. Het is dus overbodig om dit hier 
nogmaals aan te geven.  

Overnemen. Maakt proces eenvoudiger. Dit sluit 
overigens niet uit dat het hoofdbestuur overeenkomstig 
de tekst van het artikel inwint, maar maakt hier geen 
verplichting van. Dit is met namen van belang in 
situaties waar het tijdsbestek voor amendering toch al 
krap is. 
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 Bovendien strookt dit artikel niet met de 
motie van Rotterdam die op 15 mei 2004 door de 
ledenvergadering is aangenomen, waarin staat 
dat de Partijraad alleen advies kan geven en/of 
besluiten mag nemen over politieke standpunten 
indien er sprake is van spoedeisendheid. 
 

 

11 Art 23.1 onder g: schrappen in laatste zin: 
 . . . toelichting . . . 
Art 25.5: schrappen in eerste volzin: 
. . . neemt . . . 
Art 25.7 wijzigen in eerste volzin: 
. . . , de hierop . . . 
Art 25.7 wijzigen in tweede volzin: 
. . . bevordert . . . 
Art 28.2: wijzigen eerste zin: 
. . . contributie kan naar . . .  
Art 28a 4:  
. . . ontvangt maximaal . . . 
 

Nota van 
wijziging 
van het 
Hoofd- 
bestuur 

Dit zijn redactionele correcties. 
 

 

3.3 Wijziging Reglement voor de kandidaatstelling voor leden van de gemeenteraden 
 
12 Artikel 2a: De aanwijzing van de lijsttrekker 

2a.1 De ledenvergadering kan uiterlijk tot een door het 
hoofdbestuur vastgestelde termijn besluiten dat de aanwijzing van 
de lijsttrekker geschiedt voorafgaand aan de vaststelling van de 
rest van de kandidatenlijst. 
2a.2 De ledenvergadering dient ingeval er besloten wordt tot de 
aanwijzing van de lijsttrekker voorafgaand aan de vaststelling van 
de rest van de kandidatenlijst eveneens te besluiten over het 
moment van aanwijzing. De ledenvergadering kan daarbij kiezen 
voor aanwijzing voor 1 juni en aanwijzing voor 1 november.  
2a.3 Indien betrokkene […] kandidaatstelling ongeldig 
2a.4 Afhankelijk van het besluit onder 2a.2 roept het bestuur van 
de afdeling voor 1 juni of voor 1 november een ledenvergadering 
bijeen die de lijsttrekker aanwijst. De oproeping.. van deze 
kandidaten. 
2a.5  De volgens deze procedure aangewezen lijsttrekker 

Kamercentrale 
Haarlem 

De KC Haarlem is van mening dat het voorafgaand 
aan de rest van de kandidatenlijst kiezen van de 
lijsttrekker een mogelijkheid en geen verplichting 
zou moeten zijn. Een ledenvergadering in het 
vroege voorjaar kan besluiten tot het vroegtijdig 
aanwijzen van de lijsttrekker.  
De KC Haarlem is ook van mening dat indien 
gekozen wordt voor het voor de rest van de lijst 
kiezen van de lijsttrekker, de ledenvergadering moet 
kunnen bepalen wanneer dat gebeurt. Dit voorstel 
leidt tot een keuze voor de afdeling uit drie opties: 
- geen voorafgaand aan de lijst gekozen 
lijsttrekker (de afdeling hoeft niets te doen); 
- de lijsttrekker wordt gekozen in een 
vergadering voor 1 juni (de vergadering waarin over 
de groslijst wordt besloten);  

Voorstel gewijzigd overnemen zoals aangegeven in 
nota van wijziging. 
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wordt op de eerste plaats van de kandidatenlijst gekandideerd. 
2a.6 De volgens deze procedure aangewezen lijsttrekker treedt op 
als adviseur van het bestuur en de ledenvergadering bij alle 
besluitvorming met betrekking tot de kandidaatstelling vanaf het 
moment van aanwijzing.  
 
1.3.b een lid van de afdeling schriftelijk kandidaat te stellen voor 
het lijsttrekkerschap afhankelijk van een besluit van de 
ledenvergadering 
 
3.7. Van het verbod om deel te nemen aan de activiteiten in het 
kader van de kandidaatstelling zijn uitgezonderd: 
a. De voorzitter [..] bijeenkomsten; 
b. Bestuursleden [..] aanvaarden; 
c. Degenen die [..] gemaakt; 
d. De door de ledenvergadering aangewezen lijsttrekker vanaf het 
moment van aanwijzing. 
 
7.4 De kandidatenlijst wordt samengesteld door over elke plaats, 
achtereenvolgens van de eerste tot en met de laatste plaats aan de 
hand van de ontwerp-kandidatenlijst van het bestuur, te besluiten 
overeenkomstig het bepaalde in het huishoudelijk reglement; 
tijdens de stemmingen over een bepaalde plaats wordt niet meer 
beraadslaagd. Indien voorafgaand aan de 
kandidaatstellingsvergadering een lijsttrekker is aangewezen wordt 
de bovenstaande procedure gevolgd van de tweede tot en met de 
laatste plaats. 
 

- de lijsttrekker wordt gekozen in een 
vergadering voor 1 november (de vergadering 
waarin het programma wordt vastgesteld)  
Desgewenst kan de afdeling voor 1 juni of voor 1 
november een ledenraadpleging over de lijsttrekker 
houden. 
 De KC ziet dat er omstandigheden kunnen 
zijn waarin het aantrekkelijk is om de lijsttrekker snel 
aan te wijzen en hem/haar te betrekken bij de 
opstelling van de lijst. Het in mei aanwijzen van de 
lijsttrekker kan ook de interne strijd in een 
raadsfractie een halfjaar vervroegen. Een ander 
aandachtspunt is dat het bestuur bij het aanwijzen 
van de lijsttrekker nog niet met de andere 
kandidaten heeft gesproken en dus ook niet weet 
hoe zij over de potentiële lijsttrekkers denken. Bij 
het in oktober aanwijzen van de lijsttrekker vervalt 
dit laatste probleem. 
 

13 De afdeling Zwolle stelt voor artikel 2a, lid 2, van het 
wijzigingsvoorstel voor de kandidaatstelling voor leden van de 
gemeenteraden, inzake de aanwijzing van de lijsttrekker, als volgt 
uit te breiden: 
 
2a.2 De ledenvergadering kan uiterlijk tot een door het 
hoofdbestuur vastgestelde termijn besluiten dat de aanwijzing van 
de lijsttrekker zal plaatsvinden los van de vaststelling van de 
overige kandidaten en in een vroeger stadium. Het bestuur van de 
afdeling roept in dat geval vóór 1 juni …[vervolg conform huidig 
voorstel] 

Afdeling Zwolle Het versterken van de positie van de lijsttrekker op 
lokaal niveau, door deze los van de vaststelling van 
de overige kandidaten én in een vroeger stadium 
aan te wijzen, kan zinvol zijn. Als dit echter 
dwingend wordt voorgeschreven, wordt 
voorbijgegaan aan het feit dat zich lokaal 
omstandigheden kunnen voordoen die een 
dergelijke procedure minder wenselijk maken. In dat 
opzicht is het noodzakelijk dat op afdelingsniveau 
de ruimte bestaat zelf de keuze te maken welke 
optie, gezien de lokale omstandigheden, de meest 

Voorstel gewijzigd overnemen zoals aangegeven in 
nota van wijziging. 
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 wenselijke is. Daarnaast wordt daardoor meer 
verantwoordelijkheid en keuzevrijheid neergelegd 
op afdelingsniveau. Dit versterkt de betrokkenheid 
van de leden op lokaal niveau. 
 

14 Artikel 2a.2 van de het reglement voor de kandidaatstelling voor 
leden van de gemeenteraad statuten als volgt veranderen: 
 “Het bestuur van elke afdeling roept tijdig een 
ledenvergadering bijeen die de lijsttrekker aanwijst. De oproeping 
wordt ten minste drie weken voor deze vergadering verzonden en 
vermeldt alle bij of door het bestuur geldig gestelde kandidaten, 
met de informatie overeenkomstig het door het hoofdbestuur ter 
beschikking te stellen kandidaatstellingsformulier en een 
gemotiveerd beoordeling van deze kandidaten.” 
 

Kamercentrale 
Rotterdam 

In het oorspronkelijke voorstel moet de 
ledenvergadering voor 1 juni een lijstrekker voor de 
gemeenteraadsverkiezingen aanwijzen. De 
Kamercentrale/afdeling Rotterdam betwijfelt of dit 
een haalbare datum is.  
Daarom stelt zij voor dat de tekst zo te wijzigen dat 
de ledenvergadering de lijsttrekker tijdig aanwijst in 
plaats van vóór 1 juni. Tijdig wil in deze zeggen dat 
de lijstrekker door de ledenvergadering wordt 
aangewezen op een tijdstip waarna voldoende tijd 
resteert om de kandidatenlijst op een zorgvuldige 
manier vast te laten stellen. 
 

Voorstel gewijzigd overnemen zoals aangegeven in 
nota van wijziging. 
 

15 Artikel 2a.4 van de het reglement voor de kandidaatstelling voor 
leden van de gemeenteraad statuten in zijn geheel te schrappen en 
te vervangen door: 
 ¨De volgens deze procedure aangewezen lijsttrekker kan 
door het bestuur gevraagd worden op te treden als adviseur bij de 
besluitvorming m.b.t. de kandidaatstelling. De lijsttrekker kan door 
de ledenvergadering gevraagd worden op te treden als adviseur 
van de ledenvergadering m.b.t. de kandidaatstelling¨. 
 

Kamercentrale 
Rotterdam 

De lijsttrekker krijgt in het door het hoofdbestuur 
gedane voorstel een (te) invloedsrijke positie bij het 
opstellen van de kandidatenlijst t.o.v. het bestuur 
van de kamercentrale/afdeling, de andere 
kandidaten en de ledenvergadering. 
 

Ontraden. Juist in geval de zittende fractievoorzitter 
niet tot lijsttrekker wordt gekozen, moet die 
lijsttrekker een minstens even sterke 
adviesbevoegdheid met betrekking tot de 
kandidatenlijst hebben als in artikel 3.7 onder a is 
voorzien. 
 

16 1.3       Vóór 1 januari publiceert het hoofdbestuur de voor de 
kandidaatstellingsprocedure geldende termijnen en tijdstippen. Bij 
deze publikatie geeft het hoofdbestuur aan de leden kennis van 
hun bevoegdheid om: 
a. vóór een door het hoofdbestuur bepaalde datum aan het bestuur 
van hun afdeling namen te noemen van personen, die zij wensen 
voor te dragen als voorlopig kandidaat; 
b. een lid van de afdeling schriftelijk kandidaat te stellen voor het 
lijsttrekkerschap, voorzover de ledenvergadering besluit tot 
afzonderlijke aanwijzing van de lijsttrekker. 
  
2.2       Het bestuur is verplicht alle taken die uit de 

Nota van 
wijziging 
Hoofd-
bestuur 

Toelichting: 
Naast enkele redactionele correcties komen deze 
wijzigingen vooral tegemoet aan de wens de 
afzonderlijke aanwijzing van de lijsttrekker op een 
later tijdstip dan mei mogelijk te maken, of daar zelfs 
geheel van af te zien. Het aanwijzen van een 
lijsttrekker nadat de ontwerplijst al bekend zou het 
ongewenste effect hebben dat de gekozen 
lijsttrekker ofwel moet afzien van invloed op de 
lijstsamenstelling ofwel kandidaten openlijk ter 
discussie moet stellen in de ledenvergadering. Na 1 
oktober kan dus beter niet meer tot afzonderlijke 
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kandidaatstellingsprocedure voortkomen over te dragen aan het 
bestuur van de kamercentrale waartoe de afdeling behoort, indien 
blijkt dat er per 1 juli niet tenminste drie leden van het bestuur van 
de afdeling overblijven die geen voorlopige kandidaat zijn. Is een 
afdeling tevens kamercentrale dan neemt het hoofdbestuur 
genoemde taken op zich.  
Dit lijdt uitzondering indien vóór 1 juni op voorstel van het bestuur 
door de ledenvergadering is besloten alle taken die uit de 
kandidaatstellingsprocedure voortkomen over te dragen aan de 
overblijvende leden van het bestuur, aangevuld met een of meer 
leden van de afdeling. Dit vervangende bestuur dient uit minstens 
drie leden te bestaan. 
2.3       Het bestuursorgaan dat de procedure overneemt is 
verplicht dit schriftelijk te melden aan het hoofdbestuur.  
2.5       Het vervangende bestuur benoemt uit zijn midden een 
voorzitter, een secretaris en tenminste nog een lid die zich belasten 
met de taken die uit de kandidaatstellingsprocedure voortkomen. 
De taakstelling ten aanzien van de kandidaatstellingsprocedure 
kan door de  kamercentrale worden overdragen aan daartoe 
aangewezen leden van de VVD die woonachtig zijn binnen het 
gebied van de kamercentrale. Een zelfde bevoegdheid komt in 
voorkomend geval toe aan het hoofdbestuur.  
  
Artikel 2a: 
De aanwijzing van de lijsttrekker 
2a.1     Het bestuur van elke afdeling roept vóór 1 juni een 
ledenvergadering bijeen waarin een besluit over het 
lijsttrekkerschap wordt genomen. Deze vergadering kan besluiten 
ofwel: 
a. af te zien van afzonderlijke aanwijzing van de lijsttrekker; 
b. de lijsttrekker aan te wijzen in een volgende ledenvergadering 
vóór 1 oktober. 
2a.2     De afzonderlijke aanwijzing van een lijsttrekker is alleen 
mogelijk in een ledenvergadering waarvoor de oproeping ten 
minste drie weken tevoren is verzonden onder  vermelding van alle 
bij of door het bestuur geldig gestelde kandidaten, met de 
informatie overeenkomstig het door het hoofdbestuur ter 
beschikking te stellen kandidaatstellingsformulier en een 
gemotiveerde beoordeling van deze kandidaten. 

aanwijzing van de lijsttrekker worden overgegaan. 
Gelet op artikel 1.4 kan het bestuur overigens al 
vroegtijdig met zittende kandidaten over potentiële 
lijsttrekkers van gedachten wisselen. Het is nog 
onduidelijk hoe de regelgeving rond de 
burgemeestersverkiezingen eruit gaat zien, maar 
het is van belang dat de afdeling tezijnertijd ook dit 
aspect overweegt bij de wijze waarop de lijsttrekker 
wordt aangewezen.  
Deze wijzigingen maken niet nog weer een extra 
ledenvergadering nodig  om over het al of niet 
afzonderlijk aanwijzen van een lijsttrekker te 
beslissen. 
Doordat de afzonderlijk aangewezen lijsttrekker 
geen voorlopig kandidaat meer is, is het verbod in 
artikel 3.6 niet  van toepassing. 
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2a.3     Indien betrokkene ook na hiertoe schriftelijk door het 
afdelingsbestuur te zijn uitgenodigd de kandidatuur voor het 
lijsttrekkerschap niet tijdig schriftelijk bevestigt door volledige 
invulling en ondertekening van een door het hoofdbestuur vast te 
stellen model, is de kandidaatstelling ongeldig en wordt betrokkene 
niet in de oproeping voor de ledenvergadering vermeldt. Tenzij 
betrokkene bij invulling van dit model anders heeft aangegeven, 
geldt deze bevestiging ook als een bereidverklaring bedoeld in 
artikel 3.6. 
2a.4     De afzonderlijk aangewezen lijsttrekker wordt op de eerste 
plaats van de kandidatenlijst gekandideerd en is geen voorlopig 
kandidaat meer. 
2a.5     De afzonderlijk aangewezen lijsttrekker treedt op als 
adviseur van het bestuur en de ledenvergadering bij alle 
besluitvorming met betrekking tot de kandidaatstelling.  
  
4.3       Het bestuur van een afdeling is verplicht om uitgaande van 
de definitieve groslijst een ontwerp voor de kandidatenlijst op te 
stellen. In dit ontwerp dienen de door het bestuur aan de 
ledenvergadering voor te stellen voorlopige kandidaten 
genummerd gerangschikt te zijn naar volgorde van voorkeur van 
het bestuur van de afdeling. Het bestuur draagt er zorg voor dat het 
ontwerp niet eerder dan een week na de afzonderlijke aanwijzing 
van de lijsttrekker plaatsvindt. 
  
7.4.  De kandidatenlijst wordt samengesteld door over elke plaats, 
achtereenvolgens van de eerste tot en met de laatste plaats aan de 
hand van de ontwerp-kandidatenlijst van het bestuur, te besluiten 
overeenkomstig het bepaalde in het huishoudelijk reglement; 
tijdens de stemmingen over een bepaalde plaats wordt niet meer 
beraadslaagd. Indien echter bij besluit van de ledenvergadering 
afzonderlijk een lijstttrekker is aangewezen, geschiedt deze 
besluitvorming vanaf de tweede tot en met de laatste plaats. 
  
11.1 De ledenvergadering kan uiterlijk tot een door het 
hoofdbestuur vastgestelde termijn besluiten dat de afzonderlijke 
aanwijzing van de lijsttrekker zal plaatsvinden door een 
ledenraadpleging. 
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11.3 Gedurende een periode van ten minste 14 dagen krijgt ieder 
stemgerechtigd lid de gelegenheid om één aanbeveling met een 
eigen voorkeursvolgorde van kandidaten uit de keuzelijst te laten 
registreren op een door het hoofdbestuur vast te stellen en bekend 
te maken wijze. Het lid bepaalt zelf hoeveel en welke voorstellen 
en van de kandidatenlijst in zijn voorkeursvolgorde worden 
opgenomen. 
  
12.10 De in te dienen kandidatenlijst bevat het onder 2 bedoelde 
aantal kandidaten in de volgorde van de uitslag van de 
ledenraadpleging, met dien verstande dat   
a. de afzonderlijk aangewezen lijsttrekker de eerste plaats bezet 
b. als een lijstduwer is aangewezen, deze de laatste plaats bezet. 
Voorlopige kandidaten die op grond van lid 10 niet op de 
kandidatenlijst geplaatst worden, kunnen slechts door toepassing 
van artikel 8.2 gekandideerd worden. 
 

3.4 Vaststelling Reglement VVD-regio’s 
 
17 1.1.b. Regio-vergadering: de vergadering van een regio zoals 

geregeld in artikel 6 
 

Kamercentrale 
Haarlem 

Redactionele verbetering 
 

Ontraden. De term vergadering wordt in de VVD 
reglementen gebruikt voor organen die bestaan uit 
leden of door hen daartoe aangewezen 
afgevaardigden. Bij het regiocontact is gelet op de 
praktijk uitdrukkelijk voorzien in de mogelijkheid dat 
afdelingen zuiver door hun bestuur worden 
vertegenwoordigd. 
 

18 1.c. Regiobestuur: het bestuur van een regio zoals geregeld in 
artikel 9 

Kamercentrale 
Haarlem 

Redactionele verbetering 
 

Overnemen met aanvulling. In samenhang hiermee 
moet ook in artikel 7.3 contactbestuur door 
regiobestuur worden vervangen. 
 

19 3.3 Het afdelingsbestuur brengt [..] kamercentrale 
 

Kamercentrale 
Haarlem 

Redactionele verbetering 
 

Overnemen. 
 

20 Schrappen 4.3 (Indien door dispensatie of uittreding het 
werkgebied gaat bestaan uit meerdere deelgebieden die niet aan 
elkaar grenzen, worden alleen afdelingen die grenzen aan het 
deelgebied dat de meeste leden omvat als aangrenzende 
afdelingen beschouwd). 
 

Kamercentrale 
Haarlem 

De KC Haarlem is van mening dat de VVD-regio die 
zo regelvrij mogelijk zou worden met het 
voorliggende reglement wel erg 
dichtgereglementeerd is. Bepaalde regels zijn nodig 
(toetreden/uittreden en financiën), maar het nu 
voorliggende reglement gaat veel verder. Gepoogd 

Ontraden. Deze bepaling geeft inhoud aan het 
uitgangspunt dat een regio in beginsel een 
aaneengesloten gebied hoort te omvatten. 
Uitzonderingen hierop moeten bescheiden blijven. 
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is een aantal overbodige artikelen te schrappen. Het 
hoofdbestuur wordt opgeroepen om in lijn hiermee 
het reglement nogmaals door te lopen op zoek naar 
andere overbodige regels. 
 Zo begrijpen wij niet waarom strikte 
grenzen moeten worden gesteld aan het 
geografisch gebied. De lijn: aaneengrenzend of met 
dispensatie KC bestuur voldoet (art 4.3). 
 

21 7.4 Leden van het hoofdbestuur en het kamercentralebestuur 
hebben toegang tot regio-vergaderingen. Zij mogen in die 
vergaderingen het woord voeren. Zij hebben daarin geen 
stemrecht.  
 

Kamercentrale 
Haarlem 

Redactionele verbetering 
 

Overnemen in gewijzigde vorm: 
Leden van het hoofdbestuur of door het 
hoofdbestuur aangewezen vertegenwoordigers. . . 
Artikel 7.4 is alleen bedoeld voor noodgevallen, in 
samenhang met artikel 7.3. In het kader van 
conflictbeslechting kan op deze wijze 
overeenkomstig de bestaande praktijk de 
kamercentrale worden ingeschakeld. Het is mogelijk 
dat een VVD-regio kamercentralegrenzen 
overschrijdt. Via deze bepaling kan dan de meest 
gerede kamercentrale worden ingeschakeld. Dit 
artikel is niet bedoeld om de normale contacten te 
regelen: hiervoor kunnen regio en kamercentrale 
zelf tot maatwerk komen. 
 

22 10.1 schrappen “het jaarplan en” Er bestaat geen verplicht jaarplan 
 

Kamercentrale 
Haarlem 

Zie wijzigingsvoorstel 20. Werken met jaarplannen is 
mogelijk zinvol, maar waarom dit alleen regelen voor 
een regio? (art 10.1) 
 

Overnemen. 
 

23 10.3 schrappen 
 

Kamercentrale 
Haarlem 

Zie voorstel 20. Waarom moet in het reglement 
komen dat het bestuur moet vergaderen over alles 
wat in de regiovergadering aan de orde komt? Dat is 
logisch, maar hoeft niet gereglementeerd te worden 
(art 10.3). 
 

Ontraden. Deze minimumbepaling is ontleend aan 
HR 17.2 en waarborgt de gezamenlijke 
verantwoordelijkheid van de bestuursleden. 
 

24 schrappen 10.4 
toevoegen 8.1.1  
Het regiobestuur roept de jaarvergadering van het regiocontact 
vóór 1 juni bijeen. In deze vergadering brengt het regiobestuur ten 
minste zijn jaarverslag uit, doet het rekening en verantwoording en 

Kamercentrale 
Haarlem 

Zie wijzigingsvoorstel 20.  
Waarom moeten alleen regio’s hen begroting voor 1 
januari t-1 indienen. (ook kamercentrales hoeven 
niet voor 1 januari een begroting te versturen). Cf art 
31 HR dienen KC’s en afdelingen een begroting 

Ontraden. In de praktijk wordt er (door het bestuur) 
altijd voor het begin van het jaar een begroting 
gemaakt. Verzending hiervan is geen zware 
belasting. De regeling in 10.4 voorziet er nu juist in 
dat er een geldige begroting kan zijn zonder dat er 
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vinden periodieke aftreding en benoeming van regiobestuursleden 
plaats. Indien dat niet eerder is gebeurd, wordt in deze bijeenkomst 
ook de begroting van het lopende kalenderjaar vastgesteld. 
 

vast te stellen uiterlijk in de meivergadering. Dat kan 
ook bij regio’s (art 10.4 met gevolg voor 8.1.1). 
 

een contactvergadering bijeengeroepen hoeft te 
worden. Door de afdelingen in te lichten kunnen zij 
indien noodzakelijk met gebruikmaking van artikel 
7.3 en in laatste instantie 9.4 hun invloed doen 
gelden. Deze vroegtijdige informatie is 
doeltreffender dan een formele budgetbevoegdheid 
die pas later mag worden uitgeoefend. Overigens 
gaat het ook hier om een minimumregeling: het is 
goed denkbaar dat een regiocontact in het 
voorgaande najaar de begroting vaststelt. Ook de 
werkwijze uit het amendement is verenigbaar met 
de oorspronkelijke tekst. Het regioconctact kan zelf 
uitmaken welke vorm het verkiest. 
 

25 Alle Ondercentrales worden automatisch opgeheven per 1-1-2006. 
Gedurende 2005 hebben afdelingen de gelegenheid om een VVD 
regio op te richten. 
 

Kamercentrale 
Haarlem 

VVD regio’s bestaan vanaf 1 januari volgend op het 
moment waarop de ledenvergaderingen van 
afdelingen besluiten een regio op te richten. 
Aangezien afdelingen pas na de 116e AV weten wat 
ze moeten doen, zal dit in de praktijk pas in 2005 
gebeuren, waardoor VVD regio’s pas vanaf 1-1-
2006 kunnen starten.  
De reglementenwijzigingen leiden tot het verdwijnen 
van Ondercentrales. Niet duidelijk is per wanneer dit 
gebeurt. Duidelijkheid daarover is gewenst richting 
afdelingen die wel en niet doorwillen. Om te 
voorkomen dat er een jaar lang niets is in regio’s die 
wel door willen gaan, moeten OC nog tot 1-1-2006 
kunnen doorfunctioneren. Om te voorkomen dat 
afdelingen of OC’s  expliciet moeten besluiten te 
stoppen met OC’s moet duidelijk zijn wanneer OC’s 
echt ophouden te bestaan. 
 

Ontraden. Dit voorjaar is door de algemene 
vergadering aanvaard dat niet functionerende 
ondercentrales met ingang van 1 januari 2005 
worden opgeheven en de adequaat functionerende 
ondercentrale per 1 januari 2005 desgewenst 
automatisch overgaan in VVD-regio’s. Er zijn ook 
functionerende ondercentrales die hebben besloten 
op 1 januari 2005 te stoppen. Het is in de aanloop 
naar raadsverkiezingen niet wenselijk om afdelingen 
in goed functionerende ondercentrales op te 
zadelen met heroprichtingsprocedures, wanneer 
een vloeiende overgang mogelijk is. 
 

 
4. Rondvraag  
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Zaterdag 26 november 2004 

AVA deel II 10.15 – 12.00 uur 
 
 

5. Jaarplan 2005 
 
Het jaarplan is als bijlage E terug te vinden in de agenda voor de 116e AV. Hierop zijn geen amendementen ingediend. 

 
6. Begroting 2005 
 
De begroting met toelichting zijn als bijlagen F en G terug te vinden in de agenda voor de 116e AV. Hierop zijn geen amendementen ingediend. 

 
7. Initiatiefvoorstel Ede 
 
Het voorstel is opgenomen in de agenda voor de 116e AV. Naar aanleiding van dit voorstel zijn 2 wijzigingsvoorstellen ingediend. 

 
NR Amendement Indiener en 

steuner(s) 
Toelichting Advies 

hoofdbestuur 
 

26 Wijzigen eerste overweging in: 
- het de VVD ontbreekt aan éénduidig en herkenbaar 
politiek leiderschap, 
Wijzigen laatste uitspraak in: 
- de voorzitter van een VVD-fractie in een 
vertegenwoordigend lichaam na de eerstvolgende verkiezingen 
voor dit vertegenwoordigende lichaam wordt aangemerkt als de 
politiek leider van de VVD op het betreffende niveau 
 

Afdeling 
Boskoop 

Dit amendement komt tegemoet aan het bezwaar 
van het hoofdbestuur tegen de eerste overweging. 
Voorts draagt dit amendement er zorg voor dat de 
spelregels niet tijdens het spel worden veranderd. 
Na de eerstvolgende verkiezingen kunnen politici 
rekening houden met wijzigingen in de VVD-statuten 
en (kandidaatstellings-) reglementen. 
 

Deels overnemen. De gewijzigde eerste overweging 
is zeer generaliserend en daardoor niet juist. De 
opvatting dat de spelregels niet tijdens het spel 
dienen te worden veranderd spreekt ons echter aan. 
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27 De Algemene Vergadering van de VVD bijeen op 26/27 november 
2004 in Noordwijkerhout, overwegende 
-  dat het Initiatiefvoorstel van de afdeling Ede, en twee 
Veranderingen zoals voorgesteld door enige afdelingen binnen de 
KamerCentrale Zuid-Holland-Noord, beogen duidelijkheid te 
scheppen over het politiek leiderschap binnen de VVD, 
- het Commentaar van het hoofdbestuur op bedoeld in een 
motie-Ede vervatte initiatiefvoorstel, en in het bijzonder dat het 
hoofdbestuur niet overtuigd is van de noodzaak tot reglementaire 
verankering, daarnaast dat het hoofdbestuur van mening is dat de 
politiek leider altijd via directe ledenraadpleging moet worden 
gekozen, 
- tevens overwegend dat bij de door het hoofdbestuur 
onder agendapunt 3 voorgestelde wijzigingen van het 
Kandidaatstellingsreglement met het nieuwe artikel 11 reeds 
ledenraadpleging wordt ingevoerd ter aanwijzing van de 
lijsttrekker en/of vaststelling van de kandidatenlijst (zij het 
vooreerst voor de gemeenteraden en na besluit daartoe door de 
ledenvergadering), 
- tenslotte in aanmerking nemend dat het tot de 
bevoegdheden uitsluitend van de fraktie behoort om uit zijn midden 
de eigen fraktievoorzitter te kiezen, dus met uitsluiting van iedere 
directe ledenraadpleging, én constaterend -en niet meer dan dat- 
dat de nieuw gekozen fraktie doorgaans de lijsttrekker kiest als 
fraktievoorzitter, 
Stelt als Richtlijn "Politiek Leider" vast dat 
- tijdens en aansluitend aan de eerstvolgende 
verkiezingsperiodes voor rechtstreeks gekozen 
vertegenwoordigende lichamen op nationaal, provinciaal en 
gemeentelijk niveau in beginsel de door ledenraadpleging 
aangewezen lijsttrekker wordt aangemerkt als de politiek leider 
van de VVD op het desbetreffend niveau, met dien verstande 
- dat wanneer de lijsttrekker geen deel  meer uitmaakt van 
de VVD-fractie, de fraktievoorzitter wordt aangemerkt als de 
politiek leider, 
Verzoekt het hoofdbestuur te bevorderen dat op nader te bepalen 
wijze het eenhoofdig politiek leiderschap volgens deze richtlijnen in 
beginsel eenduidig wordt vastgelegd, 
 en gaat over tot de orde van de vergadering. 

Afdeling 
Rijoude 

 Deels overnemen. Alleen op landelijk niveau is 
aanwijzing van de lijsttrekker bij ledenraadpleging 
dwingend vastgelegd. Op lokaal niveau is het aan 
de afdelingsvergadering om te beslissen op welke 
wijze zij de lijsttrekker wenst aan te wijzen. Het is 
echter juist dat fracties zelf beslissen over het 
aanwijzen van hun voorzitter. 
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8. Benoeming lid van het Hoofdbestuur 
 
De penningmeester de heer Kuperus heeft aangegeven zijn bestuursfunctie niet meer te kunnen combineren met zijn nieuwe werkzaamheden. Het 
betreft een tussentijdse vacature. 
 
Voor benoeming in de vacature van penningmeester stelt het Hoofdbestuur kandidaat de heer J.D. (Jan Dirk) Smit te Kinderdijk. 
 
Beknopt CV:   
Jan Dirk Smit (1949) is Algemeen Voorzitter van HISWA Vereniging, de brancheorganisatie van de watersport-industrie. Tevens is hij President 
Commissaris bij HISWA RAI Multimedia b.v. en lid van het Algemeen bestuur van het VNO-NCW.  Hij vertegenwoordigt HISWA Vereniging in de 
Strategy Board van de Europese koepelorganisatie “European Union Recreational Marine Industry Group (EURMIG)”. Naast deze branchefuncties is 
hij verbonden als adviseur aan het NationaalRegister, een werving & selectiebureau voor commissarissen en toezichthouders in de profit en non-
profit sector, gevestigd te Den Haag.  
In mei van dit jaar is Jan Dirk benoemd tot Voorzitter van Shipping Valley, een Publiek Privaat Samenwerkingsprogramma in de Drechtsteden om – 
als deel van het Strategisch Economisch Profiel (SEP) - de maritieme en logistieke bedrijfsactiviteiten voor deze regio verder te ontwikkelen. 
Hij studeerde Scheepsbouw & Bedrijfskunde aan de Technische Universiteit van Delft en werkte 6 maanden als trainee bij Kaiser Industries in 
Californië. Door opleiding en loopbaan heeft hij uitgebreid ervaring opgedaan in de maritieme sector. Zo vervulde hij onder meer diverse management 
functies bij de Kon. Nedlloyd Groep n.v., Smit Internationale n.v. en de Kon. BosKalis Westminster Groep.  Ook was hij directeur en mede-eigenaar 
van Port & Maritime Consultants b.v., een ingenieursbureau gespecialiseerd in internationale haven- en aanverwante nautische onderwerpen. 

Nevenfuncties:  
Jan Dirk is reeds meer dan 17 jaar bestuurslid van de Kon. Nederlandse Reddingmaatschappij (KNRM), waar hij als lid van de Financiële Commissie 
mede verantwoordelijk is voor het vermogensbeheer van de maatschappij. Hij is een enthousiast watersporter en oud-Voorzitter en Lid van 
Verdienste van de K.R.&Z.V. de Maas te Rotterdam. Zowel voor als na zijn bestuursperiode bij de Maas was hij voorzitter van verschillende 
commissies en gezelschappen, die op de Maas hun thuisbasis hebben. Hij is reeds vele jaren bestuurslid van de Stichting Nationaal Instituut voor 
Scheepvaart en Scheepsbouw (NISS) en is Voorzitter van de Raad van Toezicht van de SMCR ter restauratie van de Zeesleepboot Elbe. Jan Dirk Smit 
is tevens voorzitter van het bestuur van de Stichting Administratiekantoor Renpart Participaties. 
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Zaterdag 26 november 2004 

Circa 12.00 uur 
 

Eerste stemvenster (AVA) 
Tijdens dit stemvenster worden de in stemming te brengen onderdelen van de agenda ter besluitvorming voorgelegd. Er zal elektronisch worden 
gestemd door de afgevaardigden met de witte stempas.  De stempas kan een waarde hebben tussen één of vijftien stemmen afhankelijk van het 
aantal leden van de afdeling (zie procedure voorschriften annex 4). De stempassen van afgevaardigden kunnen zoals gebruikelijk ter vergadering 
worden opgehaald.   
 
Gestemd wordt vóór of tégen een voorstel.   

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
Aanmelden spreken tijdens politieke vergadering 
Om de beschikbare tijd zo goed mogelijk te verdelen over iedereen die het woord wil voeren, dient u zich uiterlijk vóór de 
lunchpauze als spreker op te geven bij de VVD-balie. 
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Zaterdag 26 november 2004 

ALV 13.45 – 15.00 uur 
 

Deel C: Algemene Ledenvergadering 
 
Bespreking van het politieke beleid van de verschillende VVD-fracties.  
Daarna kan worden gesproken over eventuele uitkomsten van de discussie in de parallelsessies en actuele politieke kwesties. 
 

Actuele moties (stand 12 november 2004) 
NR Actuele Motie Indiener en 

steuner(s) 
Toelichting Opmerkingen 

Hoofdbestuur 
 

1 De VVD, in vergadering bijeen in Noordwijkerhout, spreekt de wens 
uit dat de kieswet zodanig wordt gewijzigd dat het niet meer 
mogelijk is dat volksvertegenwoordigers die zijn gekozen op een 
kandidatenlijst van een partij, uit de fractie van die partij stappen en 
de zetel behouden. 
 

Kamercentrale 
Haarlem 

Het komt tegenwoordig steeds vaker op alle 
niveaus’s (Gemeenteraden, Provinciale Staten en 
Tweede Kamer) voor dat volksvertegenwoordigers 
uit hun fractie stappen en voor zichzelf doorgaan, 
met behoud van zetel en financiële vergoedingen. 
Dit terwijl deze personen vrijwel nooit op eigen 
kracht de kiesdeler hebben gehaald. Deze vorm van 
zetelroof dient voorkomen te worden. 
 

Opmerking HB: Het HB kan zich voorstellen 
dat dit punt expliciet aan de orde wordt gesteld 
tijdens de Kandidaatsstellingsprocedure voor 
alle bestuurlijke lagen zodat kandidaten in een 
dergelijke situatie zich niet op onwetendheid 
kunnen beroepen. 

 
Naar aanleiding van de kwestie De Milliano (CDA) 
enkele jaren geleden heeft de VVD (Ruud 
Luchtenveld) samen met het CDA geopperd de 
Kieswet te wijzigen in die zin, dat een 
volksvertegenwoordiger, die uit de fractie stapt, zijn 
zetel moet opgeven. Dat bleek toen niet haalbaar. 
Een en ander zou haaks staan op het persoonlijke 
mandaat van de volksvertegenwoordiger. Zo heeft 
ook onlangs minister De Graaf nog gezegd.  
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2 De VVD is van oordeel dat 
-gehoord de discussie in de partijraad en de deelsessie op de 
voorjaars ALV 
-gezien art. 50 en 53 van de grondwet 
-uitgaande van het Liberale principe dat de 
volksvertegenwoordigers het gehele Nederlandse volk, zonder last 
of ruggespraak , vertegenwoordigen 
het voorstel tot een nieuwe kieswet zoals door de regering gedaan 
geen ondersteuning van de VVD vertegenwoordigers in Tweede- 
en Eerste Kamer der Staten Generaal dient te krijgen 
 

Kamercentrale 
Den Haag 

 Opmerking HB: Ontraden. De motie is 
prematuur.  

 
In het Hoofdlijnenakkoord, waar de VVD zich aan 
heeft gebonden, is een passage over het wijzigen 
van het kiesstelsel opgenomen. Er moet dus wel 
iets gebeuren.  
Ten aanzien van de voorstellen van het kabinet is 
de VVD-fractie zeer kritisch. De fractie heeft 
evenwel nog geen eindoordeel bepaald. De 
wetsvoorstellen en de adviezen moeten worden 
afgewacht. De motie is prematuur.  
 
 

3 De VVD is van oordeel dat 
Gehoord de discussie over dit onderwerp op de ALV te Rotterdam 
Gehoord het advies van de Commissie Opstelten van de partij 
Gehoord de mening van de VVD bestuurdersvereniging 
Gezien art. 125, 128, 131 van de Grondwet 
Er geen verkiezing dient te komen van de burgemeesters van de 
Nederlandse Gemeenten, dan nadat de bevoegdheden van de 
eventueel te kiezen burgemeesters in de Grondwet zijn vastgelegd 
en versterkt ten opzichte van de huidige situatie 
 En verzoekt de VVD leden van de Tweede- en Eerste 
Kamer der Staten Generaal geen instemming te verlenen aan het 
voorstel van de regering te Burgemeesters te doen verkiezen 
zonder hun bevoegdheden bij Grondwet te hebben gewijzigd en 
vastgelegd  
 

Kamercentrale 
Den Haag 

 Het is de bedoeling dat in de Grondwet slechts 
wordt bepaald dat de aanstellingswijze van de 
burgemeester bij gewone wet wordt geregeld. De 
gewone wetgever moet dus een keuze maken: 
benoemd of rechtstreeks gekozen.  
De taken en bevoegdheden van de raad en het 
college van burgemeester en wethouders zijn en 
worden in een gewone wet geregeld.  
De wetsvoorstellen m.b.t. een direct gekozen 
burgemeester zijn begin november 2004 bij de 
Tweede Kamer ingediend. Deze doorlopen de 
parlementaire procedure. Aan het einde daarvan 
bepaalt de VVD-fractie een standpunt.  
Inmiddels is gebleken dat de Raad van State geen 
problemen heeft met de gekozen aanpak van het 
kabinet. 

4 De VVD is van oordeel dat 
- Gezien het verkiezingsprogramma 2003-2007 van de partij 
- Gezien het regeringsprogramma van het kabinet Balkenende II 
- Gezien de noodzaak tot een spaarzaam uitgavenbeleid van de 
gemeenten 
- Gezien de noodzaak tot beperking van de belastingdruk teneinde 
het bestedingsniveau van de burger op peil te houden 
 Is van oordeel dat aan geen verdere uitvoering van het 
regeringsprogramma door de VVD afgevaardigden in Tweede- en 

Kamercentrale 
Den Haag 

 Opmerking HB: Overbodig. Dit gezien het feit 
dat per 1 januari 2006 gebruikersdeel OZB 
woningen wordt afgeschaft.  
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Eerste Kamer der Staten Generaal dient te worden gegeven dan 
nadat het afschaffen van tenminste het bewonersgedeelte van de 
OZB door regering en parlement is geaccordeerd 
 

 
 

Zaterdag 26 november 2004 

Circa 15.00 uur 
 

Tweede stemvenster (ALV) 
 
In dit stemvenster kunnen leden elektronisch stemmen over alle poltieke voorstellen die in stemming worden gebracht. De stempas voor individuele 
leden die zich voor 12 november hebben aangemeld, worden ca. één week voor de vergadering toegezonden. 
 
Gestemd wordt vóór of tégen een voorstel.   
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